
Iz Ljubljane. ( O b č n i z b o r . N a r o d n e Šole*.) 
Društvo . N a r o d n a Š o l a " je imelo svoj letošnji 
občni zbor dne 5. kimovca 1. 1. v prostorih druge 
mestne deške šole. 

Društveni predsednik g. S t e g n a r prične zboro

vanje nekako tako  le: 
Dvajset let v človeškem življenji — kako hitro 

minejo — ako se oziramo nazaj v preteklost, in kako 
dolga so, ako zremo v bodočnost ! 

Kakor pena zgine na morji, tako sta minoli dve 

Društveni vestnik. 
desetletji društvenega obstanka. Društvo »Narodna 
Šola", ki se je osnovalo v podporo revnim šolam 
leta 1x70 . imelo je svoj prvi sedež v Idriji, od koder 
se je leta 1872. preselilo v Ljubljano. Ravno prvi 
občni zbor .Narodne Šole", kojemu je predsedoval 
pokojni dr. J a k o b R a z l a g in je bil med drugimi 
odborniki t u d i d r . J o ž e f V o š n j a k , je bil tako m no

gobrojno obiskovan, kakor — žal — nikdar pozneje. 
Kako se je zanimala tedanja inteligencija za .Narodno 
Šolo", kaže najbolj to. da ji je daroval baron Gojz 



loo gld. in dr. Razlag 68 gld., drugi podporniki pa 
so ji donašali tako zdatne vsote, da so takoj v prvem 
letu presegali dohodki 600 gld. Ali bode .Narodna 
Šola" dočakala še drugi dve desetletji, je v Božjih 
rokah, in šele potem se bode moglo govoriti o sta

rosti društva. Narodna šola je kljuhu svojim dvajsetini 
letom vendar le še mlado društvo, kakor je še vedno 
mlado naše šolstvo, ki na vseh straneh potrebuje še 
pospeševanja, podpore in razvoja. Splošna omika v 
narodu le počasi poganja mladike, rodi cvet iu sad: 
no — rodi po malem vender le nekoliko, to mora 
vsakdo priznati, in to nas tolaži, da gledajoč v pre

teklost lahko trdimo: ..Storili smo. kar je bilo mo

goče!" To dobrodejno zavesi ima naše še vedno 
preslabotno društvo. 

Počasi, po malem narašča mu moč v oni meri. 
kakor se razvija domača šola. Da bi ta rast le nikdar 
ne opešala, potem smemo svoje upe staviti v večjo 
utrditev .Narodne Šole': — a tudi prosvete in omike. 
In v to pomozi Bog! S temi besedami Vas. častita 
gospoda, pozdravljam prisrčno in iskreno želim, da 
bi se častiti društveniki še mnogobrojnejse in tesnejše 
oklenili „Narodne šole". 

Pozdravu je sledilo poročilo o društvenem de

lovanji, katero tukaj izpuščanio. ker se bode itak v 
.Učiteljskem Tovarišu" priobčilo. Omenjam pa že tukaj, 
da se je vzelo brez razgovora pohvalno na znanje. Nato 
vstane odbornik M. Močnik ter se zahvaljuje imenom 
Ciril in Metodove družbe predsedniku .Narodne Šole", 
ker ji je ta pomagal v minolih letih pri oskrbovanji 
ljudskih šol v nje področje spadajočih. proseč ga. naj 
bi se omenjeni družbi i nadalje kazal tako prijaznega 
in naklonjenega. Predsednik g Stegnar pravi, da ne 
zasluži te zahvale, ker misli, da je s tem činom storil 
le to, kar je vsakega rodoljuba dolžnost. Tudi bla

gajnikovo poročilo, naslanjajoče se na sklep računa 
za leto 1891/92. poleg skrbno sestavljenega izkaza o 
denarstvenem gibanji tekom vseh 20 let se je vzelo 
brez ugovora na znanje. Želi se pa, da se v prihod

njič bolj strogo postopa pri naročevanji in pošiljanji 
blaga onim učiteljem, kateri naročajo blago v obilni 
meri, a ga ne plačujejo. — Učitelji, kateri vedo, da 
ne bodo mogli naročenega blaga plačati, naj bi tO 
naravnost povedali in s tem prihranili obilo pisarij 
odboru. Vsaj ima .Narodna Šola" namen podpirati 
šole in sicer tako. da dobi vsaka taka šola nekaj, ne 
pa jedna vse. — Naročila z obljubljenimi poplačili 
naj se ne jemljejo v poštev, zaostali dolg pa izstirja. 
Posebnih nasvetov ni bilo. 

Končno seje zvršila še volitev v društveni odbor 
in sicer: Feliks S t e g n a r , Frančišek Ko k a l j , Matej 
M o č n i k , Jožef C e p u d e r , Ivan B o r š t n i k , Jakob 
D i m n i k . Hinko P o d k r a j š e k, Andrej P r a p r o t n i k 
in Frančišek P r a p r o t n i k . 

Nato se zahvali predsednik drušlvenikom na pri

jazni vdeležbi in sodelovanji z željo, da bi i na dalje 
delal vsak po svoji moči v prospeh ..Narodne Šole". 

Iz Ljubljane. ( O b č n i z b o r v d o v s k e g a dru 

š t v a . Občni zbor d r u š t v a v p o m o č u č i t e l j e m , 
n j i h o v i m v d o v a m in s i r o t a m se je vršil dne 0. 
kimovca t. I. v prostorih druge mestne šole v Ljubljani. 

Društveni predsednik č. g. dr. J a r e , ki je da

roval ob 8. uri istega dne* sv. mašo v cerkvi sv. Ja

koba, otvoril je zborovanje ob 9. uri s preprijaznim 
pozdravom na došle odbornike in člane vdovskega 
društva. Bilo jih je blizo 30. 

Sedaj je ravno 32. leto našega vdovskega društva, 
ki je že marsikaj ukrenilo v blagor učiteljem, njihovim 
vdovam in sirotam. Ker je pa društveno delovanje 
vedno ležavnejše, treba bode postaviti društvu na 
čelo može, ki bodo kos težavnim nalogam in zahtevam. 
Da je društveno stanje vsako leto ugodnejše, vidi se 
iz tiskanih društvenih poročil. Število članov se tudi 
množi od leta do leta in je doseglo letos štev. 98; 
vse kaže, da prekoračimo prav v kratkem štev. 100. 
ker čakajo ravnokar rešitve tri prošnje za vsprejem. 

Nato poroča tajnik g. Capuder, da se je vlani 
volil vsklikom stari odbor za poslovno leto 1892. Le 
namesto umršega Govekarja je stopil v odbor g. Jožef 
Cepuder. ki je prevzel ob jednein tudi opravila taj

ništva. Odborovi seji sta bili med letom samo dve, 
pri katerih so se sprejeli v vdovsko učiteljsko društvo 
učitelji: Kleč Avgust, Šifrer Frančišek, Anton Žibert, 
in Janko Janežič. Dvema članoma sta se priznali de

narni podpori in sicer prvemu 30, drugemu pa 40 gld. 
Iz poročila blagajnika g. Močnika se razvidi, da je bilo v 
minulem letu vseh dohodkov 2080'95 gld., a stroškov 
264672 gld. Učitelji so vplačali na letnini in vstopnini 
618 gld.; rednih stroškov vdovam in sirotam je bilo 
1077 gld, torej se je vzelo od kapitalovih obrestij 
1059 gld. v poravnanje teh stroškov. Izrednih stroš

kov je bilo vsled sklepa občnega zbora vlanskega — 
in sklepa odborovega 120 gld. 

28 učiteljev, ki so že 31 let plačevali letnino, je 
bilo začasno iste oproščenih. 

V kranjski hranilnici je vloženih 2018'37 gld., v 
mestni pa 100305 gld., skupaj 371232 gld. Ta vsota 
se sme imenovati naša založnica — Reservefond, — 
ki nam je vsikdar na razpolaganje. Na privatna dolžna 
pisma je posojenih 550 gld.. nekaj obresti je še na 
dolgu. 

V obligacijah je 15.750 gld.: večinoma so na ime 
društva vinkulirane. Prirastlo je letos ter v mestno 
hranilnico vložilo 700 gld ; ako štejemo vse premo

ženje, izpnstivši dolg na obrestih pri dolžnikih ter 
letnino in vstopnino, ki se vedno izpreminja, znaša 
vse društveno premoženje 51.04835 gld. Trije dru

štveniki so med letom molče izstopili. Odbor jim je 
stavil golov obrok za vplačevanje, a ker se niso zme

nili za opomin, se ne prištevajo več društvenikom iu 
tako se zna zgoditi tudi nekaterim drugim, ako ne 
store svoje dolžnosti še la mesec. O b č n i z b o r je 
t e m u p r i t r d i l in n a r o č i l o d b o r u se s t r o g o 

r a v n a t i p o d r u š t v e n i h p r a v i l i h . 



Podpiranib je bilo II vdov po 100 in NO gld. na 
leto, sirot pa 22. Štiri med temi so dobivale dvojno 
vzgojnino, tedaj po 50 gld. na leto. — Obe poročili, 
— tajnikovo in blagajnikovo — se vzameta brez u

govora na znanje. 
Trem učiteljem so se priznale denarne podpore 

v zneskih po 30, 40 in 30 gld.; prošnja jednega pa 
se je odklonila. Občni zbor nadalje tudi sklene, da se 
v bodoče postopa strogo po društvenih pravilih pri 
vsprejetvi novih članov v društvo ter vplačevanji 
letnine in vstopnine, ter da se ne dela nikakeršnih 
izjem. Ako nekateri vestno izpolnjujejo društvene 
dolžnosti, naj jih pa še drugi. 

Občni zbor oprosti tudi za teto 1893 vse one 
člane vplačevanja letnine, ki so že nad 3,0 let udje 
tega društva. 

Posebnih nasvetov ni bilo. 
Volitev izvrši se po nasvetu vsklikom, da ostane 

tudi v bodočem letu stari odbor in sicer: Dr. A n t o n 
J a r c , predsednik; A n d r e j P r a p r o t n i k , namest

nik; M a t e j M o č n i k , blagajnik; J o ž e f C e p u d e r , 
tajnik : Ivan Rorštnik, Jernej Čenčič, Andrej Žumer, 
Feliks Stegnar in Ivan Tomšič, odborniki. Za pregle

dovalce društvenih računov so bili voljeni: gg. Le

opold Arinič, Jakob Furlan in Frančišek Kokalj. 
Nato zaključi predsednik občni zbor z željo, da 

hi se v prihodnjem letu zopet zdravi in srečni sešli. 
Takoj po občnem zboru je imel novi odbor sejo, 

pri kateri sta bila sprejeta med člane vdovskega uči

teljskega društva učitelja: K o n j a r Urh iz Motnika 
in R u s Frančišek iz Bleda. 

Iz novomeškega okraja. ( O b č n i z b o r u č i 

t e l j s k e g a d r u š t v a za n o v o m e š k i o k f a j ) . 
Takoj po sklepu učiteljske konferencije v dan 24. mal. 
srpana je imelo učiteljsko društvo za novomeški okraj 
svoj občni zbor po sledečem vsporedu: 1. Poročilo 
•o društvenem delovanji v preteklem letu. 2. Pregled 
letnega računa in volitev treh pregledovalcev računov. 
3. Volitev odbora. 4. Slučajnosti. 

G. predsednik Fr. K o n c i l i j a nas pozdravi kar 
ob kratkem, ker nas je že tako poprej g. nadzornik 
pozdravil, ter prebere namesto tajnika poročilo o dru

štvenem delovanji. Za tem nam g. K u t n a r poroča 
o letnem računu, iz katerega povzamem, da je sedaj 

primanjkljej, a le zato, ker je šide 13 gg, učiteljev 
letnino vplačalo. (Leto se bliža b koncu, zahiraj 
vzdramite se gg. kolegi in ne čakajte na zadnji dan 
leta ali še celo dalj. Da bode društvo vspevalo, treba 
mu je ne le dušne, temveč tudi gmotne podpore, 
tedaj denarja. «Na delo tedaj, ker resnobni so dnevi! 
— Op. dop.) 

Volitev odbora se je hitro izvršila. Izvoljeni so 
gg. Fr. Koncilija (prvomestnik), F. Kalinger (namest

nik), M. Hiti iz Dobrnič (tajnik), Fr. Kutnar (bla

gajnik), gdč. E. Clarici, gg. Koželj in Vrančič (od

borniki). 
Ker ni bilo posebnih slučajnosti in učiteljslvo že 

utrujeno, smo urno sklenili občni zbor, da tudi nad

ležnemu želodcu zadostimo. 
Prihodnje zborovanje našega društva bo meseca 

vinotoka. —v—. 

Litija, 27. kiinovca. V a b i l o k letošnjemu ob

čnemu zboru, ki ga bode imelo » L i t i j s k o uč i 

t e l j s k o d r u š t v o « dne 20 vinotoka ob 10. uri do

poludne v litijskem šolskem poslopji po v pravilih 
značenem vsporedu. Poleg tega še: 1. Praktična ob

ravnava beril »123 Elektrika« iz tretjega berila in 
»67 Elektrika, vzbujena po dotikanji« iz četrtega be

rila. (G. dr. Tomaž Romih bode to predaval z raznimi 
poskusi na podlagi fizikaličnih aparatov iz dr. Hou

dekove zalogi; v Pragi, ki bodo ta dan vsakemu na 
ogled razpostavljeni v litijski šoli. 2. Poročilo o glavni 
skupščini »Zveze učiteljskih društev« v Kranji. One 
gospice učiteljice in gg. učitelji, ki pridejo k temu 
zborovanju, blagovolijo naj to vsaj do 18. p. m, društve

nemu predsedniku naznaniti. K obilni udeležbi vabi 
odbor. 

Vabilo. U č i t e l j s k o d r u š t v o za s e ž a n s k i 
o k r a j zboruje v Komnu dne 6. vinotoka t. 1. ob 
0. uri dopoldne. 

Dnevni red: 
L Pevska vaja. 
2. Prirodopis po življenskem zadružji. 
3. Ljubav do poklica. 
i. Učitelj zunaj šole, 
5. Predlogi, doposlani do 1. vinotoka predsedništvu. 

Odbor. 


